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ªomajul din zona euro
se menþine la 12%

Rata ºomajului din zona euro a rã-
mas neschimbatã în luna august, faþã
de iulie, analiºtii sperând cã a fost
depãºit “vârful” în materie. Conform
Eurostat, ºomajul din zona euro a
atins 12% în august, nivel similar ce-
lui din luna precedentã. În iunie ºi
mai, ºomajul din regiune a fost de
12,1%, nivel preconizat de econo-
miºti ºi pentru luna iulie.

În cifre absolute, numãrul persoa-
nelor fãrã un loc de muncã a scãzut
uºor în zona euro, la 19,178 milioane
în august, de la 19,183 milioane în
luna iulie.

Eurostat mai estimeazã cã, în
Uniunea Europeanã, rata ºomajului
a rãmas stabilã, la 10,9%, în luna au-
gust. Aproximativ 26,595 milioane
de persoane erau în ºomaj în UE, în
august.

Cele mai ridicate rate ale ºomaju-
lui au fost înregistrate în Grecia
(27,9%) ºi Spania (26,2%), iar cele
mai reduse – în Austria (4,9%) ºi
Germania (5,2%).

Banca Angliei vrea teste
de stres organizate
în mod regulat

Testele de stres pentru bãncile bri-
tanice organizate în mod regulat ar
îmbunãtãþi capacitatea Bãncii
Angliei de a le supraveghea, a decla-
rat, ieri, viceguvernatorul instituþiei,
Paul Tucker. “Credem cã un regim
cu teste de stres poate îmbunãtãþi ca-
litatea supravegherii bãncilor ºi, în
timp, va întãri încrederea în sistemul
bancar”, a afirmat Tucker. Acesta
ºi-a exprimat speranþa cã testele de
stres vor ajuta Banca Angliei sã le
explice mai bine autoritãþilor de ce
este necesar ca bãncile sã deþinã în
viitor mai mult capital.

V.R.

BLOCAJ ÎN ACTIVITATEA GUVERNULUI SUA

IHS: Economia americanã va pierde 300 milioane dolari pe zi
l Directorii marilor bãnci de pe Wall Street se întâlnesc cu Barack Obama pentru discuþii privind
situaþia bugetului

Oprirea parþialã a activitãþii guvernului
federal american, dupã ce Congresul
nu a adoptat, pânã la finele zilei de 30

septembrie, bugetul pentru anul fiscal 2014,
care a început ieri, va cauza, într-o primã etapã,
pierderi de 300 de milioane de dolari pe zi eco-
nomiei SUA, potrivit estimãrilor firmei de cer-

cetare IHS Inc.
Chiar dacã suma reprezintã doar o micã parte

din economia americanã, de 15.700 miliarde dola-
ri, impactul zilnic al blocajului va deveni treptat
mai mare ºi, dacã va continua, va afecta încrede-
rea ºi cheltuielile companiilor ºi populaþiei, con-
form analizei.

IHS estimeazã cã întreruperea parþialã a activi-
tãþii statului american pentru o sãptãmânã va redu-
ce creºterea anualizatã a PIB-ului SUAde la 2,2%
la 2% în trimestrul al patrulea din 2013.

V. RIBANA

(continuare în pagina 6)

Fondul suveran de investiþii
din energie, în chinurile facerii

Înfiinþarea unui fond suveran de
investiþii în sectorul energetic, care
sã cuprindã participaþiile minoritare
ale statului la companiile din do-
meniu, este intens promovatã de mi-
nistrul delegat pentru Energie, Con-
stantin Niþã, ºi bine primitã pe piaþã.
Foarte mulþi specialiºti considerã cã
era timpul ca statul sã nu mai încase-
ze dividendele de pe participaþiile
minoritare la buget ºi sã le foloseascã
pentru investiþii în energie.

Reprezentanþii Departamentului
pentru Energie au decla-
rat, recent, cã proiectul
fondului s-a împotmolit
la Ministerul Finanþelor, care nu este
dispus sã renunþe la încasarea divi-
dendelor la buget.

Surse guvernamentale ne-au spus,
însã, cã lui Constantin Niþã nu i se
pun beþe în roate cu proiectul fondu-
lui de investiþii: “Fondul are susþine-
re guvernamentalã. Departamentul
pentru Energie este aºteptat la Mi-
nisterul Finanþelor cu documentaþii-
le aferente asupra impactului pe bu-
get. Adicã trebuie sã arate valoarea
dividendelor încasate de stat pe par-
ticipaþiile minoritare din energie. În
plus, trebuie sã existe ºi un buget de
funcþionare a Fondului”.

Între timp, prin Parlament este pe

circuitul de avizare un proiect de
Lege privind înfiinþarea Fondului
Român de Investiþii Strategice în
Energie ºi Resurse Energetice, iniþiat
de mai mulþi deputaþi PSD.

Ieri, Mircea Ursache, vice-
preºedintele Autoritãþii de Suprave-
ghere Financiarã (ASF), a declarat
cã la Camera Deputaþilor începe
dezbaterea pe crearea unui fond de
investiþii în domeniul energetic.

Domnia sa nu a dat mai multe de-
talii, dar surse parlamentare ne-au

spus cã proiectul va suferi
modificãri ca sã fie con-
form proiectului lui Con-

stantin Niþã: “Se doreºte susþinerea
înfiinþãrii unui fond de investiþii în
energie, dar numai cu participaþiile
minoritare ale statului. Deputaþii
PSD ºi cei PNL susþin acest Fond”.

În proiectul de lege iniþiat de de-
putaþi, scrie cã în capitatul social al
fondului intrã nu numai participaþiile
minoritare ale statului în companiile
energetice, ci ºi cele majoritare din
companii precum Hidroelectrica,
Nuclearelectrica, Oil Terminal,
Conpet, Romgaz, Transgaz sau
Transelectrica.

Comisia de Industrii din Camera
Deputaþilor va dezbate acest proiect
sãptãmâna viitoare. (A.T.)

Ignorarea fenomenelor economice
face inutilã manipularea dobânzilor
de cãtre BNR

P
e vremea când bula creditã-
rii se umfla necontenit, cre-
ditul bancar se revãrsa în
economie în ciuda

dobânzilor mai ridicate.
Preþul exuberanþei generate

de politica monetarã relaxatã
a BNR, care nu se reduce doar
la costul creditãrii, a fost ºi
este plãtit în anii de crizã care
au urmat. Lecþiile învãþate se
resimt mai ales la nivelul
IMM-urilor.

Acum evaluãrile privind activita-
tea viitoare sunt, probabil, mai reali-

ste, iar la credit se apeleazã doar în
ultima instanþã. Adicã întreprinzãto-
rii au descoperit ceea ce declara în

urmã cu câteva luni miliarda-
rul Mark Cuban într-o emi-
siune a televiziunii Bloom-
berg: “Dacã porneºti o aface-
re printr-un credit eºti un
idiot, deoarece sunt multe in-
certitudini ºi existã un singur
lucru cert, trebuie sã rambur-
sezi banii”. În opinia lui Cu-

ban, circa 99% din afacerile mici pot
fi pornite cu un capital minim.

(continuare în pagina 15)

ANAF: „Urmãrim recuperarea
datoriilor de la Moldomin”
l Rãzvan Zãvãleanu, administratorul judiciar: „Sperãm sã ajungem la o
înþelegere amiabilã cu ANAF” l Varujan Vosganian: “Privatizarea
Moldomin, dezbãtutã dupã modificarea legii minelor”

Mult râvnita privatizare a
uneia dintre cele mai im-
portante companii din

zona resurselor naturale de la noi
din þarã se aproprie, dupã mai bine
de ºapte ani, de final. Moldo-
min SA Caraº Severin, com-
pania care deþine licenþa de
exploatare a circa 30% din
rezervele de cupru din þara
noastrã, este una dintre cele
mai vechi companii de profil
de la noi din þarã: înfiinþatã în
urmã cu circa 50 de ani, a
fost o perlã a industriei în
timpul regimului comunist,
dupã 1990 a intrat într-un
con de umbrã, pentru ca,
dupã 2000, sã intre în vizorul unor
companii strãine sau de la noi din
þarã în vederea privatizãrii.

Istoria companiei minere din
Caraº Severin este demnã de roma-
nele poliþiste: spionaj industrial, in-
terese ale unor state vecine sã stope-
ze sau, dupã caz, sã opreascã explo-

atarea zãcãmintelor de cupru, de-
zastru ecologic soldat cu mai mulþi
morþi ºi un investitor care curteazã
compania încã din 2006, firma Mi-
neco AG.

Soarta pare acum sã-i surâdã, însã,
companiei minere, a cãrei privatiza-
re a fost blocatã de mai bine de doi
ani de un litigiu cu autoritãþile statu-
lui prin Agenþia Naþionalã de Admi-
nistrare Fiscalã ºi care solicitã retur-
narea unor creanþe însumând circa
50 de milioane de euro de la societa-

tea de stat din Caraº Severin.
Administratorul judiciar al Mol-

domin SA, Rãzvan Zãvãleanu, ne-a
declarat, ieri, cã a purtat mai multe
discuþii cu oficialii ANAF, astfel

încât sã poatã ajunge la o
înþelegere amiabilã, evitând
astfel prelungirea procesului
dintre cele douã entitãþi. „Un
nou termen al procesului din-
tre Moldomin ºi ANAF va
avea loc în luna octombrie,
însã, ne dorim ca, între timp,
sã putem ajunge la o înþele-
gere amiabilã. Sãptãmâna
aceasta am purtat mai multe
discuþii cu oficialii ANAF
cãrora le-am explicat cã fie-

care amânare a procesului cu Mol-
domin este în dezavantajul statului,
cât ºi al companiei”, ne-a declarat,
ieri, administratorul judiciar al com-
paniei minere, Rãzvan Zãvãleanu.

ALEXANDRA CRÃCIUN

(continuare în pagina 13)

Niþã: „Distribuitorii
privaþi de energie
îºi exportã profiturile”
lMinistrul spune cã serviciile prestate
consumatorilor lasã de dorit

Societãþile private de distribu-
þie a energiei electrice (n.r. fi-
liale Electrica achiziþionate

de Enel Italia, E.ON Germania ºi
CEZ Cehia) îºi exportã profiturile
ca sã nu plãteascã impozite ºi taxe în
România, iar calitatea serviciilor
prestate consumatorilor lasã de do-
rit, acuzã ministrul delegat pentru
Energie, Constantin Niþã.

Domnia sa a declarat, ieri, într-o
conferinþã pe teme energetice:
„Ne-am aºteptat ca, prin privatizarea
companiilor de distribuþie, calitatea
serviciilor sã creascã. Dar nu este
aºa. Cele mai multe reclamaþii le
avem în ceea ce priveºte companiile
private. Este vorba de calitatea in-
vestiþiilor ºi de relaþia cu clienþii.
Este timpul ca aceste companii sã se
alinieze la standardele europene ºi în
ceea ce priveºte piaþa din România.
Trebuie ca aceste companii sã-ºi re-
vizuiascã politica de distribuþie a
energiei în România. Înþelegem cã
exportãm profiturile ºi internalizãm
cheltuielile, dar acest lucru nu trebu-
ie fãcut în detrimentul consumatoru-
lui, fie el casnic sau industrial”.

Electrica SA, companie controla-
tã de stat ºi aflatã în subordinea De-

partamentului pentru Energie, a dat
în judecatã Enel, E.ON ºi CEZ la
Curtea de la Paris, pentru neîndepli-
nirea unor obligaþii din contractele de
privatizare. „Vor trebui sã plãteascã
sume foarte mari din cauza aceasta”,
a subliniat Constantin Niþã.

Întrebat dacã existã riscul ca aceste
companii de distribuþie sã fie naþio-
nalizate, dupã modelul Ungariei,
domnia sa a rãspuns: „Întotdeauna
existã riscuri”.

ALINA TOMA VEREHA

(continuare în pagina 2)

VISUL LUI MARCEL BÃRBUÞ - SÃ ÎªI VADÃ COMPANIA LISTATÃ

AdePlast apeleazã la Bursã, deºi bãncile
nu l-au refuzat
l Producãtorul de materiale de construcþii vrea între 13 ºi 15 milioane de euro
ca sã investeascã într-o fabricã de vatã bazalticã l AdePlast ademeneºte
investitorii cu un plan de dividende prevãzut în prospectul de ofertã

AdePlast plãnuieºte sã in-
vesteascã 19,5 milioane de
euro într-o fabricã nouã de

vatã bazalticã, iar pentru finanþare a
apelat la piaþa de capital.

“Probabil aº fi putut sã continui
sã iau bani de la bancã, dar am dorit
sã listez compania la Bursã”, a de-
clarat Marcel Bãrbuþ, proprietarul
AdePlast, care oferã pânã la 33% din
companie investitorilor, prin oferta
publicã iniþialã care începe astãzi.

De pe bursã, AdePlast vrea sã
strângã între 13 ºi 15 milioane de
euro. În plus, compania a solicitat ºi
un ajutor de stat, de 7,3 milioane de
euro, pentru crearea de locuri de
muncã, însã reprezentanþii compa-
niei spun cã investiþia în fabrica de
vatã bazalticã nu depinde de aproba-
rea acestui ajutor.

ADINA ARDELEANU

(continuare în pagina 5)
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Ludwik Sobolewski: „Furturile
de acþiuni nu sunt problema
generalã a pieþei”

Furturile de acþiuni cu
acte de identitate false sunt
incidente izolate ºi nu re-
prezintã problema generalã
a pieþei de capital, a decla-
rat, ieri, Ludwik Sobolew-
ski, directorul general al
Bursei de Valori Bucureºti.

Aceasta este prima reac-
þie a BVB, dupã ce ziarul BURSA a
relatat cã ºeful IFC România, Ana
Maria Mihãescu, ºi un alt acþionar au
fost furaþi de acþiuni de cãtre persoane
care folosiserãactede identitate false.

Ludwik Sobolewski a fãcut un
apel la calm.

“Nu spun cã subiectul trebuie

ignorat ºi cã nu trebuie sã
discutãm despre asta, însã
ar trebui ca discuþiile sã
aibã loc într-un context
mai larg. Acest incident
nu este problema genera-
lã a pieþei”, a spus dom-
nia sa.

Sobolewski a mai ex-
plicat cã acþiunile materializate per-
miteau abuzuri ºi presupuneau
costuri mai mari, aºa cã s-a trecut la
sistemul electronic. “Dar, nu trebuie
sã ne gândim cã acesta este sigur
100%”, a adãugat domnia sa.

ADINA ARDELEANU


